
Assumpte: estimació impacte ambiental
projecte dics al Paratge Natural Racó 
Sant Bonaventura-Canalons (Alcoi)

                                  , amb DNI núm.                   , en nom propi i en 
representació de la Colla Ecologista La Carrasca-Ecologistes en Acció, entitat 
inscrita en el Registre d’Associacions de la Generalitat Valenciana amb el núm. 
2248  de  la  Secció  Primera  del  Registre  Provincial  d’Alacant,  amb  CIF  G-
03333580 i amb seu social al c/el Camí, s/n d’Alcoi (adreça postal: apartat de 
correus 252 – 03800 Alcoi),

EXPOSE:

1. L’Ajuntament d’Alcoi ha elaborat un projecte per a la construcció de dos 
dics en el riu Polop, en una zona inclosa en el Paratge Natural Municipal 
del  Racó  Sant  Bonaventura-Canalons  (el  qual  està  dins  de  l’àrea 
d’amortiment d’impactes del Parc Natural del Carrascal de la Font Roja, 
del LIC "Serres de Mariola i el Carrascal de la Font Roja" i de la ZEPA 
homònima.

2. L’article 13 del PORN del Carrascal de la Font Roja estableix que s’ha de 
sotmetre a estimació d’impacte ambiental la  “construcció de preses o 
dics  amb  la  finalitat  d’embassar  o  desviar  aigua,  en  actuacions  de 
restauració hidrològico-forestal, o en qualsevol altra classe d’actuació”.

3. La nostra associació  ha pogut tenir  accés en les  dependències  de la 
Gerència de Medi Ambient de l’Ajuntament d’Alcoi al projecte per a la 
construcció dels dics i al corresponent estudi d’impacte ambiental.

Una volta examinada l’esmentada documentació,  volem fer-vos les següents 
consideracions:

Primera.- El lloc on es pretén construir els dos dics és el curs alt del riu Polop, 
tram fluvial  que ha patit  poques alteracions antròpiques i que té un interés 
ambiental molt alt degut al mosaic d'hàbitats presents, lligat a l'existència d'un 
curs d'aigua de gran qualitat, únic en tot el terme municipal.
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Una de les principals finalitats de la protecció d’aquest paratge hauria de ser, 
justament, el manteniment o la recuperació de les condicions naturals de la llera 
del  riu,  tal  com s’estableix  en l’article  2  de  les  normes sobre protecció  de 
recursos i del domini públic del Pla Especial de Protecció del Paratge Natural 
Municipal  Racó  Sant  Bonaventura-Canalons  (aprovat  provisionalment  per 
l’Ajuntament  d’Alcoi).  Aquest  article  només  permet  les  obres  degudament 
autoritzades i  justificades pel seu interés públic,  en les quals s’han d’aplicar 
tècniques de bioenginyeria fluvial;  òbviament, les obres que pretén executar 
l’Ajuntament d’Alcoi no poden considerar-se de cap manera bioenginyeria fluvial.

La construcció d’aquests dics en aquest tram del riu, produiria una alteració 
irreversible i impediria poder realitzar una interpretació paisatgística – geològica 
de la formació del riu i per tant es perdria un recurs d’educació ambiental per a 
la  zona,  fet  que  va  en  contra  de  la  pròpia  declaració  de  Paratge  Natural 
Municipal.

Segona.- Ni en el projecte, ni en el seu estudi d’impacte ambiental es justifica 
la necessitat d’alterar la morfologia natural i el lliure flux de les aigües del riu, 
que no han suposat fins ara cap impediment per al manteniment de comunitats 
vegetals i animals d’alt valor ecològic i biològic existents a la zona, perfectament 
adaptades a les condicions naturals derivades del règim de pluges mediterrani.

A  més,  la  pluviometria  de  la  zona,  tot  i  ser  irregular,  dins  del  context 
mediterrani,  assoleix  una  mitjana  de  500  mm,  quasi  sempre  bastant  ben 
distribuïda anual i interanualment amb la excepció de l’època d’aridesa estival, a 
la  qual  tot  el  territori  està  ben  adaptat.  De  fet,  les  sequeres  no  són  tant 
acusades ni tan llargues com les d'altres indrets pròxims, i els anys plujosos (el 
últims per exemple) solen compensar sobradament els secs.

La litologia calcària d’aquesta conca alta i de bona part de les nostres serres és 
l’autèntic regulador natural de l’aigua als nostres aqüífers i rierols perquè per la 
seua  permeabilitat  és  capaç  d’emmagatzemar  aigua  en  els  anys  plujosos, 
encara que les pluges siguen relativament torrencials, ja que absorbeix sense 
pèrdues fins 30 litres per metre quadrat i hora. Aquest magatzem natural va 
alliberant recursos durant els períodes secs, tant en els habituals d’estiu, com en 
les sequeres de més llarga duració; això permet un mínim de recursos sempre 
presents, o superficials o a poca profunditat (subalvis).

Així, per a retornar al riu Polop un cabal el més pròxim possible al natural (cosa 
que reduiria al mínim els períodes en què arriba a desaparéixer el curs continu 
d’aigua) s'haurien d'evitar les captacions abusives d’aigües subterrànies en la 
seua part alta, que poden ocasionar la sobreexplotació i la contaminació dels 
recursos hídrics. En aquest sentit considerem prioritari impedir en els vessants 
meridionals  de  la  serra  de  Mariola  noves  activitats  i  úsos  que  tindrien  un 
impacte  negatiu  sobre  la  qualitat  i  la  quantitat  de  les  aigües  subterrànies 
(urbanitzacions, camps de golf, etc.); caldria paralitzar, també, les extraccions 
il·legals d’aigües subterrànies, com ara les destinades al reg de grans superfícies 
d’olivar (cultiu tradicionalment de secà) o a l'ús residencial.
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Tercera.- La “Memòria descriptiva i justificativa” del Pla Especial de Protecció 
del Paratge Natural Municipal Racó Sant Bonaventura-Canalons, en la descripció 
dels principals impactes sobre la fauna no inclou en cap moment la mancança de 
tolls  on puga quedar aigua embassada en moments de sequera; de fet,  en 
alguns estius s'hi produeix un estancament de les aigües (tal  com ho recull 
l'estudi d'impacte ambiental del Pla Especial de Protecció).

En canvi, un impacte que sí identifica la "Memòria descriptiva i justificativa" del 
Pla  Especial  és  la  interrupció  del  cabal  constatada  en  els  estius  d’anys  de 
sequera  en  què  es  produeix  la  desaparició  del  curs  continu  d’aigua.  Això 
provoca,  segons  la  Memòria,  la  desaparició  de  determinades  espècies 
d’invertebrats lligades a aigües corrents i contínues.

La construcció dels dics, per tant, no és cap solució per al problema detectat, ja 
que els invertebrats esmentats (als quals ni tan sols es fa cap referència en el 
projecte dels dics, ni en el seu EIA, com veurem més endavant) necessiten 
aigües corrents, per la qual cosa la seua desaparició no pot evitar-se amb dics 
per a embassar les aigües. 

A  més a  més,  aquests  dics  produirien  una  acumulació  artificial  de  materia 
orgànica en el fons i per tant una eutrofització de les aigües que afectaria les 
espècies  d’invertebrats,  encara  presents  i  lligades  a  aigües  netes  i  ben 
oxigenades  (algunes  espècies  de  tricòpters,  plecòpters  i  odonats).  Per  tant 
aquesta alteració dels hàbitats, produiria una disminució de la biodiversitat, ja 
que justament afectaria les espècies més exigents pel que fa a la qualitat de les 
aigües i afavoriria a les més cosmopolites, adaptades a aigües menys netes. 

La finalitat dels dics és, per tant,  més que discutible; si la seua finalitat és 
realment oferir un punt on puguen beure els vertebrats, hi ha solucions més 
adequades que no requereixen alterar la llera del riu, com ara la construcció de 
petites basses accessibles per a la fauna en fonts situades en les proximitats del 
paratge natural (o simplement l'adaptació i reparació de basses ja existents).

Quarta.- En l'estudi d'impacte ambiental es troba en falta una caracterització 
dels  hàbitats,  de  la  flora  i  de  la  fauna  mínimament  rigorosa,  la  qual  és 
òbviament important per al posterior establiment dels impactes i repercussions 
del projecte sobre els valors i processos naturals de la zona.

Resulta  clamorós  que  en  l'inventari  de  fauna  no  se  cite  per  a  res  els 
invertebrats, quan hi ha treballs sobre la fauna de la zona1 que citen fins a 50 
espècies d'invertebrats, la majoria lligades al medi aquàtic en alguna fase del 
seu cicle vital. En cap moment es té en compte l’ecologia-biologia d’aquestes 
espècies, algunes de les quals estan molt lligades a aigües ben oxigenades i 
corrents. Així, per a l’anfípode Echinogammarus simoni (que abans colonitzaba 
bona part del riu Polop, i hui en dia pràcticament ha desaparegut) la construcció 
dels dics seria un impediment més perquè aquesta espècie tornarà a colonitzar 
bona part del riu Polop.

1 SILVESTRE, Jordi (1994): Els Canalons, un exemple d’ecosistema d’aigües continentals, 
treball inèdit. Alcoi.
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De manera general, l’alteració del curs del riu amb els dics afavoreix espècies 
al·lòctones com ara el cranc americà, la perca americana i les tortugues de 
Florida, en detriment de les espècies autòctones que veurien alterat encara més 
el seu hàbitat. Aquest projecte es contraposaria a una possible repoblació futura 
del nostre riu amb el cranc autòcton Austrapotamobius pallipes, ja que alteraria 
greument l’habitat i la possibilitat de remuntar el riu a causa d’aquesta barrera 
física. 

En l'inventari de flora tampoc no es fa cap referència a possibles endemismes 
florístics o plantes que tinguen una àrea d'extensió reduïda.

Cinquena.- Com ja  hem dit,  la  litologia  de  la  conca  alta  del  riu  Polop  és 
calcària, i a més molt karstificada, la qual cosa és un obstacle important per a la 
construcció dels dics, ja que l’aigua no s’acumularia a causa de les infiltracions. 
L’única “solució” passaria per la impermeabilització de la conca receptora del dic, 
la qual cosa, a més d’implicar una major artificialització del riu, seria també 
contraproduent perquè evitaria la recàrrega natural de l’aqüífer quan ploguera.

Sisena.- L’estudi d’impacte ambiental no avalua els possibles impactes sobre 
els trams inferiors del riu a causa de l'execució del projecte.

Setena.- No s'avalua l'impacte de l'ampliació del camí d'accés per a l'execució 
de les  obres.  Segons  el  projecte,  l'accés  es farà des de la  carretera  Alcoi-
Banyeres de Mariola, a l'altura del castell de Barxell, en bona part utilitzant la 
pista  existent.  No obstant això, la pista no arriba fins al  punt on es pretén 
construir els dics, per la qual cosa caldrà ampliar els camins existents en un 
tram aproximat de 700 m, que discorren per terrenys forestals (inclosos, també, 
en l’àrea d’amortiment d’impactes del Parc Natural del Carrascal de la Font Roja 
i en els LIC i ZEPA "Serres de Mariola i el Carrascal de la Font Roja".

L’ampliació del camí d’accés al punt de les obres exigeix que es tramite un 
expedient  d’estimació  d'impacte  ambiental,  d'acord  amb  l’article  162  del 
Reglament forestal de la Comunitat Valenciana:

“Sense perjudici del que disposa la legislació específica, se sotmetran al  
procediment d'estimació d'impacte ambiental els projectes que afecten 
terrenys forestals que s'indiquen a continuació:

[...]

d) Carreteres, camins i pistes forestals, i l'ampliació d'aquests, quan no 
estiguen sotmesos a declaració  d'impacte  ambiental,  llevat  d'aquelles  
pistes forestals necessàries per a la defensa contra incendis que els plans 
sectorials de prevenció d'incendis forestals a què es refereix l'article 131 
d'aquest reglament consideren imprescindibles.

[...]”
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És per això que

S O L · L I C I T E :

 Que tingueu en compte les anteriors consideracions en l’informe que faça 
el Servei de Parcs Naturals per a la tramitació de l'estimació d'impacte 
ambiental  del  projecte  de  construcció  de  dics  en  el  Paratge  Natural 
Municipal del Racó Sant Bonaventura-Canalons.

 Que  feu  les  gestions  oportunes  a  fi  que  es  declare  el  projecte  no 
acceptable  des del  punt de vista  ambiental,  atesa la  seua insuficient 
justificació i l'impacte negatiu causat per l'alteració del llit fluvial del riu 
Polop amb la construcció dels dics.

 Que, a l’empara de la Llei 27/2006, de 18 de juliol, mitjançant la qual es 
regulen els drets d’accés a la informació, de participació pública i d’accés 
a la justícia en matèria de medi ambient,  ens faciliteu una còpia del 
vostre informe sobre aquest projecte.

Alcoi, 3 de setembre de 2008
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